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Wstęp

Przygotowując tom Polski fi lm i fotografi a nowego wieku na tle kultury wizualnej. 
Widma, antropocienie, sztandary, traktowałam proces pisania tak, jakby był mon-
towaniem wideoeseju. Bardziej interesowały mnie zatem ujęcia porównawcze, 
synchroniczne niż diachroniczne, a także zderzenia filmowych i fotograficz-
nych kadrów z myślami, które ożywiają współczesną humanistykę. Rzecz ja-
sna, miałam też na uwadze rygory akademickiej rozprawy, wymagające precyzji 
słowa. Ambicji sprostania dyscyplinie naukowego wywodu towarzyszyła chęć 
podzielenia się z odbiorczyniami i odbiorcami moimi olśnieniami wynikający-
mi ze spotkań obrazów filmowych i fotograficznych z dyskursem humanistyki. 
Książkę poświęciłam bowiem wybranym dwudziestopierwszowiecznym polskim 
filmom i zdjęciom, które w moim przekonaniu dialogują ze sobą, spotykają 
się nie tylko na poziomie estetyki, formalnych konwencji i stylów, lecz także 
na poziomie opisu, analizy i interpretacji współczesnej kultury wizualnej.

Zręby tej książki powstawały od roku 2016. W czasie, który okazał się po-
trzebny na jej przygotowanie, studiowałam poszczególne zagadnienia na począt-
ku niezależnie od siebie, aż dostrzegłam ich powiązania w zakresie różnorod-
ności i wyzwań dyskursu współczesnej humanistyki. Przeczucie spójności 
i wzajemnego oświetlania się problemów, które finalnie stanowią rdzeń każ-
dego z rozdziałów, naprowadzało mnie na kolejne lektury i przyczyniało się 
do formułowania pytań i hipotez badawczych. Struktura tego tomu nie od-
zwierciedla chronologii pracy nad materiałem, ale jest wynikiem wielokrotnej 
reorganizacji i krytycznego przepisywania cząstkowych studiów. W ostatecz-
nym rozrachunku także porządek wywodu ma charakter nieco arbitralny, a na 
metapoziomie stanowi również próbę pisania o filmie i fotografii, którą przed-
stawiam do oceny Czytelniczek i Czytelników. Istotne jest tu zastrzeżenie, że 
partii o filmie jest w książce objętościowo więcej niż studiów nad fotografią. 
Wynika to ze ścieżki mojego wykształcenia i z dotychczasowej pracy nauko-
wej, niemniej dołożyłam starań, by części dotyczące zdjęć zostały opracowane 
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ęp z rzetelnością badawczą i wrażliwością na szczególne właściwości medium oraz 
jego historię na tle kultury wizualnej.

Rozprawę podzieliłam na cztery rozdziały. W pierwszym, zatytułowanym 
Horyzont badawczy: kadry i myśli, kreślę ramy teoretyczne i metodologiczne dal-
szych rozważań. Wyjaśniam kryteria selekcji materiału badawczego, precyzuję 
historyczną cezurę zasygnalizowaną w tytule, wytyczam obszar refl eksji nad 
kulturą wizualną jako dziedziną badań i nową humanistyką jako najszerszym 
obszarem humanistycznej refl eksji. Choć wywodzę rdzeń teoretyczny z my-
śli Nicholasa Mirzoeff a oraz przywołuję różnice między anglo- a niemiecko-
języcznymi studiami, to sposób adaptacji tych rozważań w polskim kontekście 
wyznacza moje późniejsze ścieżki interpretacyjne. 

Rozdział drugi, zatytułowany Widma: nawiedzone czasy i miejsca, to stu-
dium filmowych i fotograficznych wizerunków architektury socmodernistycz-
nej, które sytuuję w zakresie orientacji badawczej nazwanej przez jej polskich 
adaptatorów widmontologią, a w fundujących ją tekstach Jacques’a Derridy – 
l’hantologie. W części pierwszej, teoretycznej, tłumaczę, czym różni się w moim 
rozumieniu nawiedzenie obrazów od nostalgii czy retromanii, zdaję także re-
lację z badań widmontologicznych na gruncie polskiego filmoznawstwa i stu-
diów o fotografii. W części drugiej znalazły się szkice poświęcone następują-
cym obrazom: 
 – filmom: Zjednoczone Stany Miłości (2016) Tomasza Wasilewskiego, Inni lu-

dzie (2021) Aleksandry Terpińskiej, Ostatnia rodzina (2016, jedynie skróto-
wo) Jana P. Matuszyńskiego, Ostatni komers (2020) Dawida Nickela, Super-
jednostka (2014) Teresy Czepiec; 

 – serialowi Rojst (1. sezon, 2018) Jana Holoubka; 
 – cyklom fotograficznym: W-70 (2007) Nicolasa Grospierre’a, Citymorphosis 

(2013–2017) Marka M. Berezowskiego oraz Disco polo (2016) Pauliny Korob-
kiewicz zestawionym z Biało-czerwono-czarną (1999) Wojciecha Prażmow-
skiego; 

 – albumowi pocztówek Lato w mieście (2016) Mikołaja Długosza. 
W podsumowaniu rozdziału drugiego poszukuję możliwości uogólnienia 

ekranowych reprezentacji widmowości, a zwłaszcza widmowej architektury. 
Analogicznie zbudowany jest rozdział trzeci: Antropocienie: ludzki i ziem-

ski punkt widzenia, w którym eksploruję perspektywę wyznaczoną przez tren-
dy posthumanistyki. W części pierwszej przybliżam filozoficzną koncepcję 
antropocienia Andrzeja Marca i sytuuję ją na tle humanistyki ekologicznej. 
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ępZawężam jednak perspektywę metodologiczną do ekokrytyki materialnej, 
a ramy teoretyczne do teorii brudu i brudnej estetyki. Osobny podrozdział 
poświęcam historycznemu i krytycznemu ujęciu w dwudziestopierwszowiecz-
nym polskim filmie i fotografii motywu wsi, którego realizacja łączy wybrane 
do analizy zdjęcia i filmy. W części drugiej przedstawiam cztery szczegółowe 
szkice interpretacyjne, w których demonstruję, na czym polega tzw. ekologicz-
na nadinterpretacja. Na warsztat biorę cztery filmy: Dom zły (2009) Wojciecha 
Smarzowskiego i Cichą noc (2017) Piotra Domalewskiego oraz Dzikie róże (2017) 
Anny Jadowskiej i Fugę (2018) Agnieszki Smoczyńskiej. W dalszej kolejności 
przyglądam się ujęciom z cyklów fotografii Karczeby (2005–2012) Adama Pań-
czuka oraz Punkt widokowy (2015–2021), Kraina (od 2021) i Scenografi e (ujęcia 
z 2015 i 2021) Krzysztofa Szlapy. W podsumowaniu rozdziału notuję wątpliwo-
ści dotyczące oceny wybranego postępowania interpretacyjnego i tego, w jakim 
stopniu realizuje ono szerokie założenia ekokrytyki. 

W konstrukcji rozdziału czwartego, zatytułowanego Sztandary: fi lmy i foto-
grafi e zaangażowane w świat w konfl ikcie, przesuwam nieco akcenty i w części 
teoretycznej naświetlam jedynie najważniejszy kontekst, jakim jest katego-
ria sztandaru w badaniach polskiej kultury wizualnej. Pozostałe płaszczyzny 
dyskursywnego odniesienia przenoszę do poszczególnych partii analityczno -

-interpretacyjnych części drugiej. Znalazły się w niej szkice poświęcone: 
 – filmowi Aleksandry Terpińskiej Najpiękniejsze fajerwerki ever (2017); 
 – fotomontażowi Ady Zielińskiej z 11 listopada 2018 roku Independence Day; 
 – zdjęciom Piotra Uklańskiego z cyklu Polska (2016 i 2017); 
 – filmom: Andrzeja Jakimowskiego Pewnego razu w listopadzie (2018), Grze-

gorza Paprzyckiego Mój kraj taki piękny (2019), Roberta Kowalskiego Potom-
kowie cywilizacji łacińskiej (2020), Piotra Jasińskiego To See Independence 
(2020) oraz Pawła Łozińskiego Film balkonowy (2021). 
Teren kontekstowych interpretacji wyznaczają filozoficzne refl eksje na te-

mat chodzenia, kroczenia, wędrowania i spacerowania w przestrzeni publicz-
nej, podejmowane przez Tadeusza Sławka, Judith Butler oraz Rebeccę Solnit. 
W podsumowaniu rozdziału przekonuję, że wspólnym mianownikiem oma-
wianych obrazów jest wizualna reprezentacja człowieka i tłumu wobec społecz-
nego kryzysu, a także reprezentacja zjawiska gniewu, opisywanego w studiach 
filozoficzno-socjologicznych. 

Pomiędzy rozdziałami drugim i trzecim oraz trzecim i czwartym umieściłam 
Przenikania – krótkie refl eksje dokumentujące powiązania, jakie zadecydowały 
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ęp o toku wywodu. Zwieńczeniem książki jest namysł nad możliwym otwarciem 
i kontynuacją podjętych tropów w dalszych badaniach.

*
Doprowadzenie pracy nad książką do finału zawdzięczam także ogromnemu 
wsparciu, jakie nieustannie otrzymywałam na nierzadko wyboistej naukowej 
drodze. Dlatego z całego serca pragnę podziękować w tym miejscu: moim Naj-
bliższym, Mentorkom i Mentorom, Koleżankom i Kolegom z Uniwersytetu 
Śląskiego oraz innych uniwersytetów i instytucji, Studentkom i Studentom, 
Nauczycielkom i Nauczycielom, a także wszystkim Uczestniczkom i Uczest-
nikom zajęć edukacyjnych, które prowadziłam w różnych miejscach, wreszcie 
Twórczyniom i Twórcom obrazów, Autorkom i Autorom, Badaczkom i Bada-
czom, których teksty stały się dla mnie inspiracją, punktem odniesienia, im-
pulsem do polemiki i kształtowania własnej narracji o polskim filmie i foto-
grafii nowego wieku.
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Justyna Hanna Budzik

Polish Film and Photography of the New Century 
in the Context of Visual Culture 

Spectres, Shadows of the Anthropocene, Banners

S u m m a r y

Th e book Polish Film and Photography of the New Century. Spectres, Shadows of the Anthropocene, 
Banners constitutes the result of the author’s research study on Polish fi lm and photography of the 
fi rst two decades of the 21st century. Th e historical framework was established aft er analyzing syn-
thetic or cross-sectional publications on the history of fi lm and the history of photography, so as to 
supplement the previous fi ndings with issues of interest drawn from visual culture. Th e categories 
of fi lm and photography are treated here broadly; due to the assumed cultural studies perspective, 
the author combines feature fi lms and documentaries, short, medium and long fi lms, as well as 
reportage and staged photographs in her analyses and comparative interpretations. Th e overarching 
goal of the dissertation is to connect the motifs identifi ed in the images to visual culture understood 
as the subject and fi eld of research. Th e monograph does not aim to constitute a comprehensive 
synthesis of the history of fi lm and photography of the fi rst two decades of the 21st century, but 
rather contains in-depth analytical and interpretative sketches on selected works, which serve here 
as exemplifi cations of the proposed research methods and discourse on images.

Th e dissertation is divided into four chapters. Th e fi rst, entitled Research Horizon: Frames and 
Thoughts, sets the theoretical and methodological framework for further considerations. It clarifi es, 
fi rst of all, the criteria for the selection of research material and the historical caesura signaled in 
the title of the book. In addition, the author develops an operational defi nition of visual culture 
as a fi eld of research and the new humanities as the broadest area of humanistic refl ection. Th e 
theoretical framework is derived from the thought of Nicholas Mirzoeff , which is crucially adapted 
to and considered in the dissertation in the Polish context.

Th e second chapter, entitled Specters: Haunted Times and Places, is a study of cinematic and 
photographic images of social-modern architecture, situated within the scope of the research orien-
tation called hauntology, or la hantologie in Jacques Derrida’s seminal texts. Th e initial, theoretical 
part of the chapter includes explanations of how the haunting of images diff ers from nostalgia or 
retromania, as well as an account of hauntological research in the fi eld of Polish fi lm studies and 
photography studies. Th e second part includes sketches devoted to the following visual material: 
the fi lms United States of Love by Tomasz Wasilewski (2016), Other People by Aleksandra Terpińska 
(2021), The Last Family by Jan P. Matuszyński (2016, only briefl y), Love Tasting by Dawid Nickel 
(2020), Superunit by Teresa Czepiec (2014), the series The Mire by Jan Holoubek (1st season, 2018), as 
well as series of photographs: photos by Nicolas Grospierre, Citymorphosis by Marek M. Berezowski 
(2013–2017), and Paulina Korobkiewicz’s Disco polo (2016) juxtaposed with Wojciech Prażmowski’s 
White and Red and Black (1999), as well as Mikołaj Długosz’s album of postcards Summer in the 
City (2016). Th e chapter ends with concluding remarks on the discussed themes.
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y Chapter three, Shadows of the Anthropocene: Human and Earthly Point of View is structured 
analogously. In the chapter, the author explores the perspective set by the trends of posthuman-
ism. In the fi rst part, Andrzej Marzec’s philosophical concept of the shadow of the Anthropos 
and its place within ecological humanities is introduced. Th en the methodological perspective 
is narrowed to material ecocriticism, and the theoretical framework is narrowed to the theory of 
dirt and dirty aesthetics. A separate subsection is devoted to the historical and critical treatment 
of the village motif in 21st-century Polish fi lm and photography, which brings together the photo-
graphs and fi lms selected for analysis. Th e second part contains four detailed interpretive sketches, 
in which the author demonstrates what the so-called “ecological overinterpretation” consists in. 
Th e studies concern four fi lms: namely, Wojciech Smarzowski’s The Dark House (2009) and Piotr 
Domalewski’s Silent Night (2017), as well as Anna Jadowska’s Wild Roses (2017) and Agnieszka 
Smoczyńska’s Fugue (2018). Th e chapter then discusses individual photographs from Adam Pan-
czuk’s photography series: Karczeby (2005–2012) and Krzysztof Szlapa’s Viewpoint (2015–2021), The 
Land (from 2021) and Sceneries (photos from 2015 and 2021). In the third part of the chapter, the 
author questions the evaluation of the chosen interpretive procedure and to what extent it realizes 
the broad assumptions of ecocriticism. 

Th e fi nal fourth chapter, entitled Banners: Films and Photographs Involved in a World in Confl ict, 
is structured diff erently. In the theoretical part, only the most important context, which is the cate-
gory of the banner in the study of Polish visual culture, is illuminated. Th e other planes of discursive 
reference are transferred to the individual analytical and interpretative parts of the second section. 
It includes sketches devoted to Aleksandra Terpińska’s fi lm The Best Fireworks Ever (2017), Ada 
Zielińska’s photomontage of November 11, 2018 Independence Day, Piotr Uklański’s photographs 
from his Poland series (2016), as well as fi lms: Andrzej Jakimowski’s Once Upon a Time in November 
(2018), Grzegorz Paprzycki’s My Country So Beautiful (2019), Robert Kowalski’s Descendants of 
the Latin Civilization (2020), Piotr Jasiński’s To See Independence (2020) and Paweł Łoziński’s The 
Balcony Movie (2021). Th e ground for contextual interpretations is marked by the philosophical 
refl ections on walking, stepping, wandering and strolling in the public space by Tadeusz Sławek, 
Judith Butler and Rebecca Solnit. In the fi nal section, which concludes the chapter, the author argues 
that the common denominator of the images discussed is the visual representation of man and the 
crowd in the face of social crisis, as well as the phenomenon of anger, described in philosophical 
and sociological studies. 

Between chapters two and three, as well as three and four, the author has placed short interludes 
called Dissolves – brief refl ections documenting the connections that determined the course of the 
argument. Th e book culminates with a refl ection on the possible opening and continuation of 
the discussed tropes in further research.

Kup książkę

http://onepress.pl/page354U~rt/e_3h5z_ebook


281

Justyna Hanna Budzik

Le fi lm et la photographie polonais du nouveau siècle 
dans le contexte de la culture visuelle

Spectres, ombres d’anthropocène, bannières

R é s u m é

L’ouvrage Le fi lm et la photographie polonais du nouveau siècle dans le contexte de la culture visuelle. 
Spectres, ombres d’anthropocène, étendards est le fruit des recherches de l’autrice sur le fi lm et la 
photographie polonais de deux premières décennies du XXIe siècle. Le cadre historique de l’étude 
a été défi ni après l’examen des publications, à caractère synthétique ou panoramique, sur l’histoire 
du cinéma et de la photographie, et il correspond à l’intention d’élargir les recherches antérieures 
par les phénomènes importants du point de vue de la culture visuelle. Les catégories du fi lm et de 
la photographie sont traitées ici amplement : en raison de l’approche méthodologique s’inscrivant 
dans les études culturelles, l’autrice unit dans ses analyses et lectures comparatives fi lms de fi ction 
et fi lms documentaires, courts, moyens et longs métrages, ainsi que photographie documentaire et 
mise en scène photographique. L’objectif principal de cette publication est d’établir un rapport entre 
les motifs discernés dans les images et la culture visuelle, comprise ici comme objet et domaine de 
recherche. L’étude n’est pas une synthèse complète de l’histoire du fi lm ni de la photographie de deux 
premières décennies du XXIe siècle, mais elle contient des essais analytiques et interprétatifs des 
œuvres choisies, qui illustrent les méthodes de recherche et le discours sur l’image proposés.

Le livre se compose de quatre chapitres. Le premier chapitre, L’horizon de recherche : contexte 
et idées, défi nit le cadre théorétique et méthodologique. On y explique avant tout les critères de 
sélection du corpus étudié et on précise la césure chronologique, signalisée dans le titre du livre. 
L’autrice donne aussi les défi nitions opérationnelles de la culture visuelle, comprise comme domaine 
de recherche, et de nouvelles humanités, entendues comme le champ de la réfl exion sur les sciences 
humaines le plus vaste. Les principes théorétiques découlent des concepts de Nicolas Mirzoeff  ; or, 
pour la présente publication, on accentue notamment leur application au contexte polonais.

Le deuxième chapitre, Spectres : temps et lieux hantés, décrit les représentations cinématogra-
phiques et photographiques de l’architecture soc-réaliste. Elles relèvent de l’approche méthodolo-
gique appelée « widmontologia » par ses adeptes polonais et l’hantologie dans les textes fondateurs 
de Jacques Derrida. La partie théorétique du chapitre, première, explique les diff érences entre 
l’hantologie des images et la nostalgie ou la rétromanie, et elle donne un bilan de la situation actuelle 
des recherches hantologiques dans le contexte de la théorie du cinéma et des études de photographie 
polonaises. La seconde partie du chapitre est consacrée aux analyses des œuvres : les fi lms United 
States of Love de Tomasz Wasilewski (2016), Other People d’Aleksandra Terpińska (2021), The Last 
Family de Jan P. Matuszyński (2016, décrit brièvement), Love Tasting de Dawid Nickel (2020), Su-
perunit de Teresa Czepiec (2014) ; la série télévisée The Mire de Jan Holoubek (la 1re saison, 2018) ; 
les séries de photos de Nicolas Grospierre, Citymorphosis de Marek M. Berezowski (2013–2017), 
et Disco polo de Paulina Korobkiewicz (2016), mis en parallèle avec Blanc-Rouge-Noir de Wojciech 
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é Prażmowski (1999) ; l’album de cartes postales Summer in the city de Mikołaj Długosz (2016). 

Le chapitre fi nit par des remarques conclusives sur les questions examinées.
Le troisième chapitre, Ombres d’anthropocène : point de vue humain, point de vue terrien, a une 

structure analogue. L’autrice y explore des pistes de recherches tracées par la pensée post-humaniste. 
Dans la première partie, elle explique le concept philosophique d’ombre d’anthropocène, proposé par 
Andrzej Marzec, et sa place dans les humanités environnementales. Ensuite, l’approche méthodo-
logique se focalise sur l’écocritique matérielle et le cadre théorétique est restreint à la théorie de la 
souillure et à l’esthétique de la souillure. Un sous-chapitre à part aborde, sous un angle historique et 
critique, le thème de la campagne dans le fi lm et la photographie polonais du XXIe siècle. Cet aspect 
unit les photographies et les fi lms du corpus. La seconde partie regroupe quatre analyses détaillées, 
dans lesquelles l’autrice aborde la soi-disant « sur-interprétation écologique ». Elle étudie, d’abord, 
quatre fi lms : The Dark House de Wojciech Smarzowski (2009), Silent Night de Piotr Domalewski 
(2017), Wild Roses d’Anna Jadowska (2017) et Fugue d’Agnieszka Smoczyńska (2018), et, ensuite, 
les cycles photographiques Karczeby (2005–2012) de Adam Pańczuk, et les cycles Punkt widokowy 
(Point de vue, 2015–2021), Kraina (Un pays, à partir de 2021) et Scenografi e (Les Scénographies, 
photos de 2015 et de 2021), tous de Krzysztof Szlapa. La troisième partie du chapitre concerne 
les doutes sur la pertinence de la démarche interprétative choisie et sa mise en œuvre des grands 
principes de l’écocritique.

Le dernier chapitre intitulé Les étendards : fi lms et photographies engagées dans un monde en 
guerre, a une structure diff érente. Dans la partie théorique, on décrit brièvement le contexte de 
base, c’est-à-dire la catégorie de l’étendard dans les recherches consacrées à la culture visuelle polo-
naise. D’autres perspectives des références discursives sont évoquées dans les parties analytiques et 
interprétatives de la deuxième partie. On y trouve les examens du fi lm d’Aleksandra Terpińska Les 
plus beaux feux d’artifi ce (2017), du photomontage d’Ada Zielińska du 11 novembre 2018 intitulé 
Independence Day, des photographies de Piotr Uklański du cycle Polska (La Pologne, 2016), ainsi que 
des fi lms : Once Upon a Time in November (2018) d’Andrzej Jakimowski, My Country So Beautiful 
(2019) de Grzegorz Paprzycki, Potomkowie cywilizacji łacińskiej (Les descendants de la civilisation 
latine, 2020) de Robert Kowalski, To See Independence (2020) de Piotr Jasiński, et The Balcony 
Movie (2021) de Paweł Łoziński. Le champ des lectures contextuelles est délimité par les réfl exions 
philosophiques menées par Tadeusz Sławek, Judith Butler ou Rebecca Solnit sur la marche, le dé-
placement à grandes enjambées, la fl ânerie et la promenade dans un espace public. Dans la partie 
qui synthétise tout le chapitre, l’autrice soutient que les images analysées partagent le même trait : 
les représentations visuelles de l’homme et de la foule face à la crise sociale, et du phénomène de 
la colère, ce dernier abordé dans des études philosophico-sociologiques. 

De courtes réfl exions intitulées Fondus enchaînés, qui séparent les chapitres deuxième et troi-
sième ainsi que les chapitres troisième et quatrième, témoignent des rapports qui ont décidé de la 
logique de l’argumentation. Le livre s’achève sur la possibilité d’ouvrir et de prolonger des pistes 
de recherche étudiées.
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